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Školní rok 2007–2008 v Církevní mateøské škole (CMŠ )
Studánka bude zahájen v pondìlí 3. záøí v 8.30 hod.
mší svatou a požehnáním ve lhoteckém kostele
Panny Marie Královny míru.

Kolektiv CMŠ a oba knìží pùsobící v naší farnosti
na tuto mši zvou nejen dìti a jejich rodièe, ale i pøátele
školky. Na pozvánce pøipomínají Kristova slova „A kdo
pøijme jediné takové dítì ve jménu mém, pøijímá mne“
z evangelia sv. Matouše (18,5). (v+v)  

Po bezstarostných dnech a chvílích
plných slunce a odpoèinku se opìt ote-
vírají brány škol, jež zvou k odpovìdné
práci nejen ty, kteøí usedají do školních
lavic, nebo stojí za katedrou. Odpovìd-
nost za výchovu je èím dál tìžší. Chce-
me vést naše dìti tak, aby kromì zís-
kaných vìdomostí, èasto na vysoké
úrovni, se i v jiných oblastech pøipravily
dobøe na život. A to pøedevším v nábo-
ženské výchovì. Posilovat v nich víru,
lásku, nadìji. Víru v Boha, lásku k Bohu
i druhým lidem a nadìji, že Bùh pro-
vází lidstvo na cestì a že navzdory
všemu èlovìka neopouští.

Právì to poslední – nadìje – v naší
dobì èasto slábne. Nedùvìra ve vlast-
ní síly, strach z nemocí, strach vùbec
z budoucnosti, pesimizmus se objevují
v rùzných formách každodenního živo-
ta. Nadìje i v náboženském chápání
mezi ctnostmi, jakoby byla jejich mlad-
ší sestrou. Nebo chudobnou pøíbuz-
nou. Hodnì se mluví o víøe, ještì více
o lásce, ale velmi málo o nadìji. Ale
právì nadìje je pevnou kotvou duše,
jak píše sv. Pavel v listì Židùm. Ona
vidí klas už tehdy, když naše tìlesné
oèi vidí jen odumírající zrníèko. Nadìje
nás povznáší. 

Pro nás vìøící se nadìje rodí z jis-
toty a pøesvìdèení, že Bùh stále pro-
vází lidstvo, že nás nikdy neopouští,
že každá naše bolest a starost prochá-
zí i pøes jeho srdce. Bùh neopouští èlo-
vìka, protože Bùh je vìrný. Je v mém
osobním životì i v životì svìta. V zá-
vìru Matoušova evangelia Ježíš øíká:
„Já jsem s vámi po všechny dny, až do
konce svìta.“

Øíká se, že nadìje umírá poslední
a že èlovìk, dokud žije, má nadìji. Ale
také, že dokud má èlovìk nadìji, žije.
Nechat v sobì umøít nadìji znamená
zapøít život, zastavit ho, zatarasit mu
cestu do budoucnosti.

Sv. Pavel v listì Židùm také píše:
„Držme se pevnì nadìje, kterou vyzná -
váme, protože vìrný je ten, který nám
dal pøislíbení.“ Držme se nadìje a pøe-
dávejme ji dál.

P. BEDØICH VYMÌTALÍK

Do partnerství naší lhotecké a kra-
lovické farnosti se zapojila i mlá-
dež, když se v èervnu vypravila na
víkend do Kralovic, aby pomohla
s vyklízením pùdy kostela v neda-
leké obci Vysoká Libynì. Kostel
sv. Blažeje není velký, ale práce je
na nìm dost a dost. Plánovaná
pracovní brigáda se uskuteènila
druhý èervnový víkend. 

Do Kralovic se nás vydalo devìt.
Z Prahy od našeho kostela jsme
odjíždìli spoleènì farním transitem
v pátek odpoledne. P. Bedøich Vymì-
talík nám všem na cestu požehnal
a popøál vytrvalost a chu• do práce. 

Po pøíjezdu do Kralovic nás pøiví-
tal místní knìz P. Marek Winiarski.
Ubytoval nás do pøíjemnì studené
fary. Venku panovalo nesnesitelné
horko, které nás mìlo provázet po
celý víkend. Veèer však už bylo pøí-
jemnì, a tak jsme pomohli se se-
èením trávy pøed farou a zahráli si
všichni, vèetnì otce Marka, fotbálek. 

Domluva na pracovní sobotu
znìla: Brzo ráno vstávat a využít
chládku, než zaène být horko. Mu-
sím všechny pochválit, že v sobotu,
aè byl ještì školní rok, nemìli s brz-
kým vstáváním potíže. Celé dopo-
ledne jsme pracovali na vyklízení
pùdy, aby se mohlo zaèít s opravou

stropu. Kdo již nìco podobného
dìlal, tak si to dokáže dobøe pøed-
stavit. Prach, horko, nekonèící kýble
sutì… 

Velmi jsem ocenil, jak otec Marek
byl na naši brigádu pøipraven a jak se

(Dokonèení na str. 16)

NADÌJE

JAK JSME POMÁHALI
KRALOVICKÉ FARNOSTI

Lhoteètí brigádníci a brigádnice
na lešení u kostela sv. Blažeje.
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PASTORAÈNÍ RADA FARNOSTI

O PRÁZDNINÁCH byla zahájena druhá etapa rekonstrukce vitráží našeho kostela, jejich pøedsklení a poøízení
nových rámù. Provedení prací umožnily grant Magistrátu hlavního mìsta Prahy a finanèní pøíspìvek Úøadu mìstsk é
èásti Praha 4. Lešení postavené v apsidì však prová dìjící firma constructio ventura s. r. o. zakryla t ak, aby se
v kostele i nadále mohly bez problémù sloužit mše. Snímek Radim Osièka

Poslední pøedprázdninové – v po-
øadí již 83. – zasedání Pastoraèní
rady farnosti (PRF) Panny Marie
Královny míru se konalo v pon-
dìlí 25. èervna. 

Vzhledem k tomu, že se projed-
návaly úvahy o rekonstrukci farní
budovy a pøíprava oslav 70. výroèí
postavení kostela, jednání se kro-
mì èlenù PRF jako hosté zúèastnili
L. Martinek, E. Šárka, E. Kocma-
nová a J. Bartošová. 

Pokud jde o rekonstrukci farní
budovy, probìhla obecná diskuse
k variantním návrhùm L. Martinka
a J. Šárky. Pro další posuzování bu-
dou nezbytné hrubé odhady nákladù.

PRF vzala na vìdomí, že špinavé
procesy pøi rekonstrukci zbývají-
cích vitráží probìhnou bìhem let-
ních prázdnin, nejpozdìji do konce
srpna, a zpìtná instalace rekonstruo-
vaných oken že bude zapoèata v srp-
nu a dokonèena bìhem záøí.

Výstava k 70. výroèí posvìce-
ní kostela zahrne jak historii far-
nosti, tak i její souèasné aktivity.

Její vernisáž byla naplánována
na støedu 19. záøí veèer k výroèí
narození P. V. Rudolfa, ukonèení
na svátek Krista Krále na nedìli
25. listopadu.

Pastoraèní rada konstatovala,
že úèast na zahradní slavnosti
v Církevní mateøské škole Studánka
letos byla nižší kvùli kolizi s koncer-
tem mladých japonských umìlkyò
v kostele. Pokud jsme však chtìli

uskuteènit jak slavnost, tak koncert,
vhodnìjší termín se najít nepoda-
øilo. Napøíštì by se však souèasnì
dvì farní akce konat nemìly. 

Na letní chaloupku na faøe
v Horní Cerekvi se pøihlásilo asi
25 dìtí, z toho dvì tøetiny z naší far-
nosti, ostatní odjinud.

Pøíští zasedání PRF bylo stano-
veno na pondìlí 3. záøí.

(h+r)

SETKÁNÍ S FARNÍKY
Každoroèní setkání pastoraèní rady (PRF) s farníky je jedineènou pøíležitostí
podrobnì se dovìdìt – mnohem podrobnìji, než o tom mùže referovat Vìst-
ník anebo webové stránky farnosti –, co se ve farnosti dìje, proè se to èi ono
dìlá tak èi onak anebo naopak tak èi onak nedìlá, j aké mají naši knìží a far-
ní rada plány apod. A samozøejmì øíct na to svùj názor. Vítány jsou i jakéko-
liv návrhy na to, jak život farního spoleèenství zlepšit. Proto se toto setkání
uskuteèní i letos. V dobì uzávìrky tohoto èísla Vìs tníku sice ještì nebylo jeho
datum definitivnì stanoveno, to se zøejmì stane až pøi prvním zasedání PRF
po prázdninách, ale lze pøedpokládat, že se, pokud se to ještì z nìjakého
dùvodu nezmìní, uskuteèní v nedìli 14. øíjna odpole dne. Pøesné datum a ho-
dina budou zveøejnìny od oltáøe a ve Farním pøíruèníku. Ale radìji si i pøed-
bìžné datum už poznamenejte do svých diáøù nebo kalendáøù. Aktivní úèast
vìøících na životì farnosti je velice dùležitá. (red)
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LIDÉ Z NAŠEHO KOSTELA

Každý den je jako nová kniha,
kterou èteme a veèer ji posta-
víme do knihovny svého života.

ROLAND LEONHARDT

Eva Kocmanová se narodila
21. èervence 1956 v Praze jako
dcera komerèního inženýra Anto-
nína Balíka a úøednice Evy Ba-
líkové. Její maminka byla dost
nemocná, a tak Eva zùstala bez
sourozencù.

Vyrùstala v Praze 4-Hodkoviè-
kách, kde též chodila do Základní
školy. Po maturitì na pražské Støed-
ní knihovnické škole pracovala osm
let v knihovnì Ústøedního ústavu
geologického. V roce 1993 se po
úspìšném konkurzu stala knihov-
nici Oborové knihovny chemie na
Pøírodovìdecké fakultì Univerzity
Karlovy (UK) v Praze. Tam pùsobí
již ètrnáct let.

Její manžel Boøivoj je strojvùdce
Èeských drah. Pochází z Hlinska
v Èechách na Èeskomoravské vy-
soèinì. Seznámili se pøed 25 lety,
když se jako konvertita pøipravoval

na køest. Protože
víkend nevíkend,
svátek nesvátek
pracuje v nepøe-
tržitém turnusovém
provozu – vozí
rychlíky témìø po
celé republice –,
rodina se málokdy
sejde pohromadì.
Na smìny, v knih-
kupectví Neoluxor
v Praze na Vác-
lavském námìstí,
pracuje i jejich
tøiadvacetiletý syn
Václav.

Co dnes, v dobì
poèítaèù, vlastnì
knihovnice a spe-
ciálnì knihov ni-
ce vysoké školy
dìlá?

V Oborové
knihovnì chemie
na Pøírodovìdecké
fakultì UK pracuji

EVA KOCMANOVÁ

Eva Kocmanová pøi letošní dovolené
na rakousko-švýcarském pomezí.

Ing. ANTONÍN BALÍK, otec Evy Kocmanové, které-
mu je letos 80 let, patøí mezi lhotecké pamìtníky.
Kdysi vypomáhal na Lhotce také jako varhaník. Z je-

ho pamìtí za-
znamenáváme:

P O P R V É
JSEM BYL NA
LHOTCE jako
desetiletý v ro-
ce 1937. Vydali
jsme se  tam
s penzionátem
Školských bratøí
v Praze-Buben-
èi. Mùj spolužák
Ivan Tùma byl
synem jednatele
lhoteckého Kos-
telního spolku. 

S vychovate-
lem jsme si šli
prohlédnout no-
vý kostel. U Tù-
mù jsme dostali
svaèinu a potom

jsme šli do kostela. Bylo tam šero, vonìlo kadidlo a do-
laïovaly se varhany. Toto si živì pamatuji i proto,  že na
oltáøi jsem vidìl dva reliéfy andìlù. Tento oltáø byl v Pra-
ze na Václavském námìstí postaven pod sochou sv. Vá -
clava pøi Mezinárodním eucharistickém kongresu v roce
1935. Mše na Václavském námìstí jsem se zúèastnil
jako osmiletý se svou tetou. Po rozebrání byl oltáø použit
pro novì stavìný lhotecký kostel.

Pak jsem na Lhotku zaèal chodit od roku 1955, kdy
jsem se pøiženil do Hodkovièek. Regenschori byl pan
Sedláèek, uèitel hudby. Na Lhotce také hrával výborný
varhaník pan Vlastimil Eichler, který byl nevidomý a mìl
absolutní sluch. Nemohl ale nacvièovat sbory ani hrát pøi
vystoupeních, a tak jsem jako varhaník pomáhal pøi ná-
cviku a doprovodu sboru a sólistù panu Sedláèkovi, Tra-
plovi i Krotilovi. Doprovázel jsem také sólová vystoupení
paní Bažantové, zpìvaèky s pøíjemným hlasem. Nìkdy
na Lhotku pøišla i bývalá operní pìvkynì Vera Mora,  pù-
vodem Rumunka. Sbor jsem dokonce doprovázel z ru-
kopisné partitury skladatele Vojtìcha Øíhovského z Hod-
kovièek, který složil pro lhotecký kostel mši na poèest
Panny Marie. I v pozdìjších letech jsem podle potøeby
hrával pøi mších, pohøbech nebo svatbách na Lhotce,
v Braníku, Modøanech i jiných kostelích. Hudba je celý
život mùj koníèek.                                                           (k)

Paní E. Kocmanová se svým otcem
Ing. A. Balíkem, který se letos

dožil osmdesáti let.
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ve výpùjèním protokole s elektronic-
kým knihovnickým systémem Aleph
a dalšími elektronickými databá-
zemi na vyhledávání odborných
informací z oboru chemie pro stu-
denty i externí uživatele. V rámci
meziknihovní výpùjèní služby spolu-
pracuji s dalšími knihovnami po
celé republice. Proti minulosti se
zpùsob knihovnické práce s vývo-
jem moderní poèítaèové techniky
zmìnil. Je to však práce rùznorodá,
pøi níž jsem stále v kontaktu také se
studenty. 

Knihovna má skoro 72 tisíc svaz-
kù. Bìhem její rozsáhlé rekon-
strukce mi tedy doslova rukama
prošly tisíce knih.

Vaše práce je i vaším koníèkem.
Jak se rodil váš vztah ke knihám?

Od malièka jsem ráda èetla –
v dìtství nejen pohádky, ale i ma-
yovky – a toužila jednou pracovat
v knihovnì. Zájem o èetbu a litera-
turu ve mnì vždy podporoval mùj
velmi seètìlý otec. Tenkrát jsem
ještì netušila, jaká to nìkdy mùže
být v knihovnì i fyzická námaha,
protože knižní fond se stále rozrùstá
a potøebuje nové prostory. V dnešní
dobì je sice hodnì literatury on line
na webu (na poèítaèi nepøetržitì
k dispozici na internetových strán-
kách – poznámka redakce), ale kla-
sický fond pøesto zùstává, doplòuje
se a je také stále využíván.

Jaké jsou vaše nejoblíbenìjší
knihy? 

Knihami se obklopuji od dìtství.
Mnohdy si øikám, že už si žádnou
nekoupím, ale pak stejnì neodo-
lám. Život bez knížek si neumím
pøedstavit. Avšak jak už to bývá
v každodenním životì, na ètení
mám málo èasu. Ale snažim se èíst
všude, kde se dá. Mám také ve zvy-
ku si dìlat výpisky z literatury a sbí-
rám rùzné citáty. Mezi mé oblíbené
spisovatele patøí Antoine de Saint-
-Exupéry, Sigrid Undsetová, Mika
Waltari, Romano Guardini, Michel
Quoist, Gilbert Keith Chesterton,
básníci Jaroslav Seifert a Vítìzslav
Hálek. Ráda ètu i životopisy. Z duše
mi mluví spisovatel Guardini: „Lásku
ke knize má každý, kdo veèer sedí
ve své svìtnici, a všude je už ticho
a najednou jsou pro nìho knihy jako-

by živoucí bytostí. Živoucí zvláštním
zpùsobem. Malé vìci a pøece na-
plnìné svìtem. Stojí zde bez hnutí
a beze zvuku a pøesto jsou pøipra-
veny každý okamžik otevøít své
stránky a zapoèít rozhovor: silný
nebo nìžný, plný radosti èi bolesti,
jsou pøipraveny vyprávìt o minu-
losti, ukazovat do budoucna nebo
volat k vìènosti. A tím ménì vyèer-
pat, èím více chce èerpat ten, kdo
k nim pøichází…“

Lidé v dnešní dobì kvùli inter-
netu málo ètou. Je to velká škoda,
protože èetba dobrých knih velice
obohacuje duševní život èlovìka.

Máte ještì nìjaké jiné koníèky?
Pokud to okolnosti dovolí, ráda na-

vštìvuji památky, výstavy klasických
malíøù, mám ráda vážnou hudbu –
Mozarta, Händla, Vivaldiho… Ale jako
vìtšina zamìstnaných žen stále zá-
pasím s èasem nejen pro své ko-
níèky, ale hlavnì pro domácnost.

Celý život žijete v Hodkovièkách
a chodíte do lhoteckého kostela.
Co pro vás znamenají Hodko-
vièky a lhotecká farnost?

Hodkovièky jsou krásná ètvr•
Prahy a mùj domov. V Hodkoviè-
kách mám rodinný dùm se zahra-
dou, ve kterém naše rodina žije po
nìkolik generací již od roku 1940. 

Za druhé svìtové války byla
moje teta Hana Drahokoupilová na
Lhotce jednou z družièek pøi slav-
nostním pøedávání klíèù od kláštera
salvatoriánù, nyní farní budovy. Jsem
moc ráda, že do kostela to mám pìt
minut cesty autobusem. I pìšky je
to pøíjemná procházka. 

Lhotecký kostel pamatuji ještì
v pùvodní podobì. Chodím tam od
nejútlejšího dìtství. V roce 1956
jsem tam byla pokøtìna, v r. 1969
u P. Vladimíra Rudolfa jsem byla
u prvního svatého pøijímání. O rok
pozdìji mì tam biømoval apoštolský
administrátor pražský, titulární bis-
kup butský František Tomášek, poz-
dìji kardinál a pražský arcibiskup,
v r. 1983 tam P. Rudolf požehnal
mému sòatku, v r. 1984 nám tam
køtil syna Václava. V roce 1991 byl
syn u Panny Marie Královny míru
u prvního pøijímání a pøed deseti lety
se tam otec Vladimír louèil s mou
zesnulou maminkou. 

Zažila jsem pøestavbu a rekon-
strukci kostela od roku 1967, svì-
cení nových zvonù i varhan a rùzné
slavnosti a další významné události
lhotecké farnosti. 

Každoroènì se nejvíc tìším na
Štìdrý den s Rybovou mší.

V kostele mám hodnì pøátel.
Jsem moc ráda, že naše farnost je
pod dobrým vedením pana vikáøe
Bedøicha Vymìtalíka jako velká ro-
dina a stále živá a aktivní.

Pokud vím, máte vøelý vztah
k Pannì Marii.

Matka Boží mì celým životem
provází a pomáhá mi. Syn se mi na-
rodil tìsnì po svátku Panny Marie
Lurdské. A jistì to není náhoda, že
za knihovnici na fakultì jsem byla
pøijata právì na svátek Nanebevzetí
P. M. Maria mi pomáhala, i když
jsem byla kdysi – když byly Vašíkovi
ètyøi roky – déle než rok nemocná.

Vra•me se však ještì k našemu
kostelu: doma jste si už shromáž-
dila dost dokumentù k jeho his-
torii…

S historií kostela jsem byla doma
seznamována od dìtství. Všechny
poznámky a dokumenty týkající se
kostela nebo Lhotky, které se mi
dostaly do ruky, jsem si peèlivì
schovávala. Myslím si, že historie je
dùležitá a její znalost že se má pøe-
dávat potomkùm. Proto mì tìší, že
mohu trochu pøispìt k doplnìní his-
torického archívu naší farnosti pro
budoucí generace. 

Nìkteré materiály a fotografie,
které mám jen zapùjèené, se sna-
žím roztøídit a identifikovat, protože
mnohdy jsou bez oznaèení. Nìkdy
je to práce skoro detektivní, ale
mám radost, když se záhadu podaøí
rozluštit. 

Pastoraèní rada farnosti vás pøi-
zvala do pracovní skupiny, která
pøipravuje akce k 70. výroèí po-
svìcení kostela. Vy od samého
zaèátku pøipravujete hlavnì jubi-
lejní výstavu. Kdy výstava bude
a na co se mohou její návštìvníci
tìšit?

Považuji za èest, že jsem byla
oslovena P. Vymìtalíkem a pasto-
raèní radou, abych svými skrom-
nými silami trochu pøispìla k oživení



Strana 5

historie našeho kostela. Ráda jsem
se této práce ujala, i když s nìèím
takovým nemám zkušenosti. Vìøím,
že to bude pøijato s pochopením. 

Nejprve jsem s ing. Evženem
Šárkou od zimy pracovala na pod-
kladech pro vydání brožury o histo-
rii a souèasnosti kostela a farnosti.
Zároveò jsem si pøipravovala pod-
klady pro výstavu a obèas také pøi-
spívám do farního Vìstníku. Je to
práce milá, ale též èasovì nároèná.
Vše jsem dìlala z lásky ke Lhotce,
která je mým druhým domovem.
Výstava bude pravdìpodobnì za-
hájena 19. záøí veèer, v den naroze-
nin P. V. Rudolfa, který na Lhotce
pùsobil 32 let, a ukonèena na za-
èátku adventu.

Ráda bych touto cestou podìko-
vala všem, kteøí mi poskytli nìkteré
doplòující informace k historii, vikáøi
Bedøichu Vymìtalíkovi a otci Kamilu
Vrzalovi za vstøícnost, farní radì
a všem èlenùm pracovní skupiny,
která pøipravuje oslavy 70. výroèí
a kteøí mi pomáhají celou akci usku-
teèòovat. 

Souèástí výstavy by mìla být far-
ní kronika z let 1937–1947, èasopis
Katolická žena, kde se píše o tom,
proè a jak má být postaven kostel
na Lhotce, pùvodní lhotecké zpìv-
níky a originální fotografie.

Bude se výstava týkat jenom his-
torie farnosti? 

Asi polovina výstavy by se mìla
týkat historie, druhá polovina sou-
èasných aktivit farnosti. Èást výsta-
vy o souèasnosti má na starosti
paní RNDr. Jitka Bartošová.

Jak ovlivnil vaši víru legendární
lhotecký faráø Vladimír Rudolf?

P. V. Rudolf provázel mùj život
celých 32 let, kdy pùsobil na Lhotce.
Od dìtství byl mým duchovním vùd-
cem, vedl mne ve všech dùležitých
okamžicích mého života a byl du-
chovním rádcem celé naší rodiny.
Právì jemu vdìèím za to, že jsem
nikdy ani v nejtìžších chvílích svého
života neztratila víru v Boha a dùvì-
ru v pomoc Panny Marie. Vždy jsem
se snažila øídit jeho dobrými radami.
Aèkoliv také mìl tìžký život, dovedl
vlévat do duší všech lidí nadìji, sílu
a víru. Byl jedním z tìch, kdo žijí
evangelium v praxi. Velkou oporou

mi byl i v mé nemoci, když jsem
byla jako maminka ètyøletého dítìte
déle než rok nemocná. Chodil za
mnou do nemocnice. Pozdìji i já
s úèastí sledovala jeho zákeønou
nemoc a navštìvovala ho ve Staré
Boleslavi. Když jsem se v roce 2000
chystala na pou• Velkého jubilea do
Øíma, udìlil mi v Boleslavi požeh-
nání. Byl to jeho poslední dar na
cestu do mého dalšího života v tøe-
tím tisíciletí.

Letos na zaèátku prázdnin jste
byla na rakousko-švýcarském
pomezí. Kde konkrétnì jste byla?
A co zajímavého jste vidìla? 

Po nìkolika letech jsem byla v Ra-
kousku – na pìtidenní dovolené, ve
Vorarlbersku, které je nejzápadnìjší
rakouskou spolkovou zemí. Byla jsem
u Bodamského jezera, na ostrovì
Lindau, v Bregenzu, jela jsem lanov-
kou na Diedamskopf do výšky 2090 m,
prošla jsem soutìsku Rappenloch
s nejvìtší propastí ve støední Evropì
a mohla jsem si prohlédnout též Kost-
nici, spojenou se životem a smrtí Mis-
tra Jana Husa. Ubytováni jsme byli
v pùvabném rakouském mìsteèku Au
na øece Aach. Byl to zajímavý a obo-
hacující poznávací zájezd.

Když jsme se zmínili o Kostnici
a o Husovi: vy katolièka jste pøed
smrtí dosloužila nejen své mamin-
ce, ale i tchyni, jež bývala v Hlinsku
èlenkou rady starších Církve èes-
koslovenské husitské (CÈSH)…

Když manželova maminka ne-
smírnì tìžce onemocnìla a nemo-
hla se o sebe starat, pùldruhého
roku jsme se jí u nás doma snažili
poslední èas života zpøíjemnit i tím,
že neztratila kontakt se svou církví.

Tento rozhovor jsme pøipravovali
pøed uzávìrkou 5. èísla Vìstníku
už v èervenci. Další èást dovo-
lené jste mìla naplánovanou na
srpen. Kam jste se s rodinou
chystali potom? 

Dovolenou s manželem tráví-
váme v jeho rodném Hlinsku, kde
má domek po rodièích. Støídáme
tam práci s odpoèinkem. Velmi rádi
jezdíme do Herálce na Devìt skal
a Žákovu horu. Je tam úplný hou-
baøský ráj. Rádi se koupeme v ryb-
níku Krejcar „u nás v Kamenièkách“,
které jsou asi 10 km od Hlinska. Na
faøe je tam trvalá výstava vìnovaná
malíøi Antonínu Slavíèkovi a spiso-
vateli K. V. Raisovi, který kdysi uèil
v Hlinsku ve škole. Letos bude
v Mìstské galerii v Hlinsku výstava
48. roèníku Výtvarného Hlinecka  na
téma Francie v dílech èeských ma-
líøù druhé poloviny 19. století. Záro-
veò tam bývají každoroènì hezké
výstavy amatérských malíøù Vyso-
èiny. Pøímo v Hlinsku je skanzen
Betlém a nedaleko další skanzen
Veselý kopec. Dominantou mìsta
je krásný barokní kostel Narození
Panny Marie. Tamìjší dlouholetý
dìkan P. Josef Markl, již také povo-
laný na vìènost, se znal s P. V. Ru-
dolfem. Byli spolu totiž na vojnì –
u PTP (pomocných technických pra-
porù, útvarù soustøeïujících vojáky
z komunistického hlediska politicky
nespolehlivé – poznámka redakce).

Nyní v Hlinsku pùsobí dìkan
Ladislav Hojný. Hlinecká farnost je
velice aktivní, jak to ostatnì doku-
mentuje i její èasopis Ave. 

(red)

Snímky z rodinného archívu

DEJ MI CHU• K JÍDLU, PANE, 

a taky nìco, co bych jed´, 

dej mi zdravé tìlo, Pane, 

a nauè mne s ním zacházet.

Dej mi zdravou mysl, Pane, 

abych umìl vidìt dobro kolem nás, 

a• se høíchem nevydìsím, 

a• umím napravit jej vèas.

Dej mi mladou duši, Pane, 

a• nenaøíká, nereptá,

a• neberu pøíliš vážnì 

své pošetilé, malé Já.

Dej mi humor, prosím, a milost, 

abych umìl chápat vtip, 

a• mám radost ze života 

a umím druhé potìšit.

THOMAS MORE
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Ode dne, kdy otec Vladimír Rudolf po-
skytl toto interview, uplynulo ètrnáct let.
Je zajímavé porovnat to, jak se mu tehdy
jevila situace, se souèasností církve,
dnešními snahami naší farnosti a se
situací na køes•anském knižním trhu.

Vím, otèe, že je vám velmi blízká spi-
ritualita dominikánského øádu. Mohl
byste krátce zavzpomínat, jak tento
vztah vznikl?

Na gymnáziu, ještì pøed maturitou,
kdy každý velmi pøemýšlí o svém životì
a zvažuje, jak jej co nejlépe využít, pro-
mýšlel jsem i to, zda se nemám cele ode-
vzdat øeholnímu povolání. Snažil jsem
se o podrobné poznání rùzných øádo-
vých spiritualit. Tehdy jsem se potkal
s P. Braitem. Oba jsme duchovnì pili
z jednoho pramene. Èasto na nìho vdìè -
nì vzpomínám a velice si vážím všeho,
co napsal a z èeho mohu dodnes èerpat
sílu a povzbuzení.

Možná právì pøátelství s mužem, který
mimo jiné dokázal tak živì tlumo-
èit køes•anské ideály a myšlenky na
stránkách náboženských èasopisù
a revuí a formovat tak nìkolik genera-
cí katolické inteligence, vás pøivedlo
v roce 1968 do redakce Katolických
novin. Myslím, že ani dnes neuškodí
podívat se na ty dva tøi roèníky. Aktuál-
nost nìkterých èlánkù je až fascinující.

Všichni, kdo jsme tehdy do Katolic-
kých novin pøispívali, jsme pøistupovali
k této práci velice zodpovìdnì. A nejen
to. Dlouho jsme se na ni pøipravovali. V té
dobì ještì nebylo zdaleka jasné, jak se
budou vìci vyvíjet. Naší snahou bylo
podílet se aktivnì na pøípravì zmìn, po-
sloužit národu na našem místì, neèekat
a nebýt na chvostu, ale ovlivòovat dìní,
abych tak øekl, z první linie. Pokládám to
za nesmírnì dùležité a cenné. Køes•ané
se tehdy bez vyèkávání pokoušeli øíci
spoleènosti, co pokládali za potøebné. To
myslím vešlo do naší novodobé historie. 

V èem vidíte pøíèinu toho, že se jazyk
dnešního Katolického týdeníku stává
pro znaènou èást vìøících i nevìøících
fádní a neinspirativní?

Do znaèné míry to souvisí s krizí ká-
zání, kterou mùžeme dnes pozorovat.

Homiletika, pastorálka – tady není nìco
v poøádku. Když jsme ještì pøed válkou
odcházeli ze Staré Boleslavi, volal na
nás kanovník Málek: „Jdìte a zapalte
svìt!“ Èlovìk plný svatodušního ohnì
a síly žil pro vìc Kristovu, a ta ho sžírala
a pohlcovala. On o evangelizaci nepoví-
dal, on jí žil a pochopitelnì toto zapálení
pøenášel i na své okolí. A my, tehdy ještì
studenti, jsme vìdìli, že nemùžeme
mlèet, že musíme Krista sdìlovat. Totéž
dìlal Braito. Z té zkušenosti vyrùstalo
mé knìžství. Jsem Bohu nesmírnì
vdìèný za tyto duchovní uèitele. A to
potøebuje dnešní svìt – pocítit realitu
vnitøního ohnì, jak høeje, jak zapaluje.
Nemùžeme hlásat Krista vlažnì. Tak
nám nikdo neuvìøí. To je velmi vážná
vìc. Tady máme spoustu nedostatkù,
které se promítají nejen v kostele do ká-
zání, ale také v tisku. To jsou ty tuny pa-
píru potištìné vším tím zbožným, stude-
ným, úøedním, jenže to nikoho nezajímá
a nikoho nepovzbudí. Koho z nás na-
padne po pøeètení Katolického týdeníku
vstát a jít hlásat Krista. A když už to dì-
láme, používáme cizí jazyk. Je to èasto
otázka terminologie. Mluvíme stále o Zje-
vení, Božím království, vìènosti, ale
nezajímá nás, jestli nám vùbec nìkdo
rozumí. Na to právì krásnì upozoròoval
J. M. Lochman pøi jednom úchvatném
televizním vystoupení. Bylo bájeèné
slyšet, jak se dá o Bohu mluvit pøirozenì
a pøesvìdèivì. Je potøeba vìdìt, že na-
psat èlánek, pøipravit se na kázání nebo
na vystoupení v rozhlase vyžaduje tvrdou
práci. Vím, o èem mluvím, protože se
èasto pøipravuji na rozhlasové pøenosy
bohoslužby z našeho kostela. Podle
ohlasù vím, že lidé, èasto nemocní, staøí
a na okraji spoleènosti, na Boží slovo
èekají. A já je nesmím zklamat. Musím
pøed nimi obnažit své srdce a nitro. Na
tohle jsou lidé nesmírnì citliví. Poznají,
kdy mluvíme úøednì a jen pro to, aby se
nìco øeklo. Intenzita našeho sdìlení
závisí skuteènì na naší opravdovosti.
Všechno snadné a laciné lidé brzy po-
znají a propadne to u nich.

To, jak èasto jsou nyní pøenášeny
bohoslužby ze Lhotky, svìdèí o tom,
že se vám posluchaèe oslovit daøí.

Snad si skuteènì nìkdo uvìdomil,

že tato naše služba, protože jde skuteè-
nì o službu, a to nejen mou, ale celého
farního spoleèenství, má smysl.

Mluvíte o pøístupu k dnešnému èlo-
vìku, o obnaženém srdci a hlavnì
o srozumitelném jazyku. Pøímo se na-
bízí námitka a varování nìkterých,
kteøí v tomto pøizpùsobení mohou
vidìt i rozmìlnìní evangelijní zvìsti. 

My právì nesmíme nic rozmìlnit. Mu -
síme mít zcela jasné a konkrétní poža-
davky. Položme si otázku: pøináší srozu-
mitelnost nìjaké výsledky? Výsledkem
je lidské hledání Boha a odpovìdi na
zásadní otázky lidské existence, které
èasto konèí konverzí. Nìkteøí zaèínají
opìt nábožensky žít a po mnoha letech
se vracejí do kostela. Jestliže dostanu
dopis od jedné paní, která mi píše o tom,
že když zaène pøenos mše svaté ze
Lhotky, odchází její manžel, bývalý ko-
munista, s rádiem na zahradu a tam
poslouchá, tak to pøirozenì nìco napo-
vídá. Každá nedìle, každá mše svatá je
šance nìco o Bohu sdìlit. Èasto srov-
návám situaci u nás se situací u našich
nìmecky mluvících sousedù. Obèas
dostanu nìjaký jejich elaborát, který
má být jakýmsi homiletickým vodítkem.
I kdybych chtìl, i kdybych se ocitl ve ve-
liké nouzi a neschopnosti, tak ani jeden
takový návrh nemohu potøebovat. Jde
o vìci naprosto sterilní a ani se nedivím,
že se tam kostely vyprazdòují. Signali-
zuje to údìsný úpadek homiletiky. Jed-
nou o první nedìli adventní jsem na
pozvání koncelebroval v Nìmecku.
V promluvì se høímalo o katastrofách
apokalypsy. Když jsem dostal slovo,
rozhlédl jsem se po obrovském kostele
a zjistil, že nevidím ani jedno dítì. Zaèal
jsem tedy tím, že jestli je nìco skuteènì
katastrofálního, pak je to právì nepøí-
tomnost dìtí na mši svaté. A lidé byli
osloveni. Pøi jiné pøíležitosti mi chtìli
dìti odvést nìkam do kaple a tam se jim
speciálnì vìnovat, což jsem pochopitel-
nì nedovolil. Místo, abych mluvil k do-
spìlým, mluvil jsem pøevážnì k dìtem.
Rodièe mi pøišli po mši do sakristie
podìkovat. Toto organizované oddìlení
dìtí, které ani nevìdí, jaké to je být na
celé bohoslužbì spolu s ostatními, je
velmi zlé. 

Z ODKAZU P. VLADIMÍRA RUDOLFA
NEKOPEJTE DO ZAVØENÝCH DVEØÍ
Rozhovor o knìžství a pastoraci
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Lhotecký kostel Panny Marie Krá-
lovny míru stojí osamocenì upro-
støed sídlištì. Kromì obnovené kaple
sv. Václava v Thomayerovì nemoc-
nici je to široko daleko jediné cen-
trum katolických vìøících. Neuvažuje
se o výstavbì dalšího kostela v této
hustì osídlené èásti Prahy 4?

Nedávno jsme se, jak nám to dovolily
pomìry, rozšíøili (pøístavba boèní lodì
kostela – poznámka redakce Salve).
V pøípadì vìtšího pozemku by bylo na-
ším snem vybudování farního centra.
Nesmíme se ale domnívat, že nedosta-
tek prostor je pøíèinou všech našich tìž-
kostí – rozhodnì ne. Nedávno jsem mìl
možnost uvažovat s odborníky o tom,
co by bylo potøebné v této oblasti posta-
vit. Došli jsme k závìru, že by bylo uži-
teèné farní centrum na Lhotce a v Mod-
øanech, kde by byly potøebné prostory
pro život farnosti a kde by bylo možné
sloužit i mše svaté. 

Jenže je tady jeden problém. Bude-li
všechno postaveno podle našich pøed-
stav, bude záležet na tom, kdo tyto pro-
story bude spravovat, kdo v nich bude
kázat, kdo se bude všem nabízejícím se
aktivitám vìnovat. Tady jsme u problé-
mu správy farností. Ta by si jistì zaslou-
žila dùkladnou analýzu a vyvození pat-
øièných závìrù. Koneènì bychom si mìli
uvìdomit, že køes•ané u nás žijí v dia-
spoøe a podle toho se nauèit pracovat.
Nemìli bychom nièit knìžskou existenci
tím, že budou pìtkrát šestkrát za nedìli
celebrovat, a to vždy pro ètyøi babièky.
Potøebujeme vytipovat živé obce, kde je
šance k výchovì duchovních povolání,
a tam nasadit všechno. Jestli tohle ne-
pochopíme, pak budeme místo stavìní
boøit. Kvalita budoucích knìží a øehol-
níkù, které tolik potøebujeme, vyžaduje
péèi. Nemohou rùst jen tak, jako bodlák.
Na toto téma by byl jistì užiteèný semi-
náø konaný ve vìci znalé sestavì. Jeden
pastoraèní referent nemùže tuto práci
obsáhnout, zvláš• když uvážíme, že mù-
že postrádat osobní pastoraèní zkuše-
nost. Do této práce musí být zapojeni
zkušení knìží z terénu, za kterými je
vidìt kus práce. To se zatím bohužel
nedìje. Nìkdy jsem úplnì vydìšený, co
všechno jsme schopni zorganizovat, viz
napø. poslední oslava sv. Jana Nepo-
muckého. Zkušený pastoraèní pracovník
nemùže souhlasit s tím, aby se v nedìli
zrušily na rùzných místech bohoslužby
a vìøící „pochodovali“ do katedrály. To
se takto dìlat nedá. Pøece nemùžeme
dosahovat úèinku na veøejnost nebo na
zahranièní církve tím, že budeme v ka-
tedrále stavìt Potìmkinovy vesnice.
Naše skuteènost je pøece úplnì jiná. To
nepokládám za dost solidní a seriózní.
Oslavy sv. Jana odezní a katedrála zùs-

tane opìt prázdná. Nic se nezmìnilo
a nic se tím nezmìní. Do katedrály pùjde
každý v tu chvíli, kdy bude cítit touhu
pokleknout u svatojanského hrobu, nebo
tehdy, kdy bude pøipraven napø. na svá-
tost biømování a setká se v tìchto pros-
torách se svým biskupem, což poklá-
dám za obrovsky dùležité. 

Jste v této farnosti již déle než pìta-
dvacet let. Jak se zhodnocuje to ne-
smírné množství práce?

Za sebe jsem zásadním odpùrcem
vandrovnického zpùsobu knìžského
života. Je zvláštní, jak se dnes medicína
vrací k rodinnému lékaøi. To je to, co
jsme my tak perfektnì znali – pozice
rodinného knìze. Všechny znal a všich-
ni znali jeho. Tak jako rodinný lékaø, tak
i rodinný knìz slaví úspìch. To je ten,
který mùže øíct: „Já jsem tvýho tátu uèil
ve škole, pohøbíval jsem vám babièku,
køtil jsem vám dítì.“ Takto pøirozenì na-
vázané vztahy zvyšují dùvìru mezi obì-
ma stranami. Pøijde-li takový èlovìk do
tísnì, ví, kam má jít. Potom nevzniká
problém prázdných zpovìdnic a zpo-
vídá se nìkdy i mnoho hodin. Chápu, že
dojde k pøípadùm, kdy je tøeba, aby
knìz odešel, ale pak by se to mìlo stát
ihned, když takový dùvod nastane, a ne
nechat takovou situaci léta bez povšim-
nutí a potom udìlat rozruch. Pro mì by
osobnì bylo velice kruté, kdybych musel
z farnosti, kterou buduji šestadvacet let,
odejít bez dùvodu.

Nedìlní mše svatá je pro mnoho vìøí-
cích jeden z mála momentù, kdy mo-
hou v dnešní dobì alespoò hodinu
vìnovat koncentraci na nejdùležitìjší
vìci života, které se bohužel èasto
v prùbìhu týdne nesmìle krèí nìkde
v koutku. Lhotecká kázání jsou sku-
teènì mimoøádnì razantní a pronikají
èasto až nepøíjemnì hluboko. Možná,
že se nìkomu taková aktualizace
Božího slova zdá pøehnaná nebo do-
konce vadí. Jaký pozorujete ohlas?

Poslední nedìli (16. 5. 1993) jsem
cítil napø. potøebu dotknout se problé-
mu, který mì nesmírnì zarmoutil. Do
Prahy pøijel takový morální teolog, jaký
je Bernard Häring, a nikde, kromì Lido-
vých novin, ani zmínka. Pøi té pøíležitosti
jsme se dostali až k otázce církevního
majetku a já jsem øekl nìco v tom smy-
slu, že nìkdy jsou názory na tento pro-
blém velice primitivní. Po mši za mnou
pøišel jeden èlovìk, který byl velice špat-
ný z toho, že by snad mìl být primiti-
vem. Šlo o nedorozumìní, které jsme si
lehce vysvìtlili a došli jsme v soukro-
mém rozhovoru k naprosté shodì. Bu-
dou-li mì vìøící poslouchat poprvé ane-
bo velmi nepravidelnì, pak budu jistì

mnohem svázanìjší a opatrnìjší ve
volbì slov, ale jestliže mì poslouchají
25 let, tak mi rozumìjí. Je to dáno tím,
že mì lidé znají z jiných pøíležitostí a pøi
jiné práci. Samozøejmì, obzvláš• v této
dobì, která je ke všem nedostatkùm
velice kritická, si zaèínám víc uvìdomo-
vat, že musím brát zøetel na lidskou ze-
slabenost, že lidem musím vìnovat víc
laskavé péèe, vymývat a hojit jim rány,
protože je to nutné a potøebné. Je pøiro-
zené, že v zájmu uzdravení je nìkdy po-
tøeba øíznout. Mým cílem je, aby si lidé
v rùzných životních situacích vybavili,
co jsem jim kdysi øíkal, a to se nestane,
povedu-li pouze zbožné øeèi.

Jméno Rudolf je zvláštì mezi praž-
skými katolickými nakladateli spojo-
váno s neuvìøitelnou schopností
nabídnout a prodat vìøícím nábožen-
skou knihu. Ví se také o tom, že jste
nesmlouvavým kritikem souèasné
náboženské produkce.

Vím, jakou velikou zbraní v duchov-
ním zápase je kniha. Kniha je nìco
úžasného. Proto také celý život usiluji
o to, aby byla moje knihovna hodnotná
a k užitku. Tato zásada mì inspirovala
k práci na tom, aby moji farníci mìli mož-
nost dobrou knihu získat. I v dobách
nesvobody jsem celý rok sledoval, co
vychází, a shromažïoval knihy, které
jsem mohl s dobrým svìdomím nabíd-
nout. Tak se stalo, že snad každý z mé
obce má doma knihu, kterou získal na
mé doporuèení. Lidé si na mou knižní
službu za ta léta zvykli. Prodat okolo
Vánoc knihy za padesát tisíc vyžaduje
od knìze plné angažmá. Nestaèí knihy
pouze objednat. Já si musím osobnì
stoupnout za stùl a podle znalostí lidí
v mé farnosti knihu individuálnì doporu-
èit. Prodej knih je tedy jakýmsi pokraèo-
váním a prodloužením kontaktù, které
spolu s farností máme. Nestalo se mi,
že by nìkdo nìkdy knihu vrátil, nebo mi
vyèítal, že jsem mu špatnì poradil. V le-
tech 1968–70 jsem se spolu s jinými po-
dílel na pøípravì nìkolika titulù ve vyda-
vatelství Charity, odkud mì hned na
zaèátku „normalizace“ svižnì vyhodili.
(Normalizace = období znovuupevòo-
vání komunistického režimu po vpádu
sovìtských okupaèních vojsk do Èesko-
slovenska v roce 1968 – poznámka
redakce Vìstníku.) Snad proto velice
tìžce nesu skuteènost, že v dobì, kdy
máme jako církev svobodu, je skuteènì
dobrých knih jako šafránu. Chybí tady
lepší rozvaha nad výbìrem titulù. Jako
nutnost vidím vìtší zapojení zkušených
pastoraèních pracovníkù do rozhodová-
ní v redakèních radách nakladatelství.

(Dokonèení na str. 8)
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V pátek 13. èervence – ano, v pátek
a ještì k tomu tøináctého – se náš
chrámový sbor vydal na pou• ke
sv. Kiliánovi. Ne do Davle, ale do
Würzburgu v Nìmecku. 

Pozvání sboru mìlo hned nìkolik
souvislostí: Sv. Kilián, sv. Kolonát a sv.
Totnan jsou patrony würzburské diecé-
ze a vždy v èervenci diecéze pøíchod
tìchto tøí irských misionáøù slaví. Acker-
mann Gemeinde pøi této pøíležitosti
organizuje pou• Sudetských Nìmcù.
Souèasnì se letos slaví výroèí založení
Ackermann Gemeinde (1947) a pade-
sáti let chrámového sboru kostela Naro-
zení Panny Marie v Höchbergu, s nímž
náš sbor již øadu let spolupracuje.

Cesta díky dalšímu dobudovanému
úseku dálnice A6 v Bavorsku pomìrnì
rychle a celkem i nerušenì utekla. Øidiè
autobusu byl velmi vstøícný; ani nedal
najevo, že by mu v øízení vadily zkouš-
ky zpìvu, jež nám náš sbormistr na pa-
lubì autobusu neodpustil. 

V pátek veèer jsme mìli spoleènou
zkoušku se sborem kostela Narození
Panny Marie v dómu ve Würzburgu, kde
jsme v sobotu dopoledne na poutní mši
Sudetských Nìmcù zpívali mši Zdeòka
Lukáše a Èernohorského Laudetur
Jesus Christus. 

V sobotu po ránu jsme navštívili bis-
kupskou Rezidenci, odkud jsme se pøe-
sunuli na poutní mši do dómu ve Würz-
burgu. Bylo to vùbec poprvé, co jsme
zpívali v tomto dómu a byl to zajímavý
zážitek jednak díky dlouhému dozvuku,
na nìjž nejsme zvyklí, jednak díky zce-
la nesmyslnì postavenému kùru a var-

hanní empoøe, kde varhaník a sbormistr
nemají žádný optický kontakt. Pamìt-
níci budovatelského úsilí P. Vladimíra
Rudolfa tak hned ocenili, že se na Lhot-
ce v rámci stavby nových varhan opti-
malizovalo umístìní hracího stolu var-
han. Nervozitu z nezvyklého prostoru
jsme pøekonali a velký potlesk po mši
svaté byl opravdu zasloužený.

Po spoleèném obìdì s úèastníky
poutì v Burkhardtovì centru následoval
lidový zpìv v kvadratuøe dómu v rámci
oslav jubilea tamního svìtícího biskupa.
Pøi odpolední Kiliánovì pobožnosti jsme
zazpívali Vitáskovo Ave Maria. Násle-
dovala prohlídka Würzburgu a veèeøe
v rodinách hostitelù. Veèer jsme se
sešli s našimi hostiteli na poulièní slav-
nosti v Höchbergu, kde jsme v nedìli
dopoledne pøi mši v kostele Narození
Panny Marie spolu s tamním sborem
zopakovali celý hudební program pøe-
dešlého dne.

Obìdem se sborem v Höchbergu,
v jehož závìru nás pøišel pozdravit
tamní starosta, jsme spoleèné setkání
zakonèili a vydali se na zpáteèní cestu
do Prahy. Sv. Kilián, sv. Kolonát a sv.
Totnan nejen nad naší poutí drželi
ochrannou ruku, ale urèitì se radovali,
že jsme se opìt setkali s našimi pøáteli
a pokraèovali tak v budování mostù.

J. H.

Kilián a druhové
Sv. Kilián, biskup, muèedník. 
Narozen: v 7. století v Mullaghu, Irsko.
Zemøel: kolem r. 689 ve Würzburgu,

Bavorsko.

Patron diecéze Würzburg, Frankù;
omítkáøù, bednáøù; proti oèním
chorobám, dnì a revmatismu.

Kiliánova krypta v Novém dómì ve
Würzburgu … je odedávna velmi na-
vštìvovaným poutním místem. Ve støíz-
livé kryptì nìkdejšího dómu sv. Salvá-
tora se uchovává v prostém oltáøi èást
Kiliánových ostatkù. Tady stojí i slavné
busty Kiliána a jeho druhù Totnana
a Kolonáta, pùvodnì vytvoøené r. 1500
od mistra Tilmana Riemenschneidera.
Poté, co byly busty r. 1910 spáleny, byly
vytvoøeny dnešní napodobeniny. Kiliá-
nova hlava je ve würzburském dómì,
slavný Kiliánùv evangeliáø je v univer-
zitní knihovnì mìsta… 

Podle legendy pocházel Kilián z irsko-
-skotské rodiny a do východních Frankù
pøišel jako misijní biskup. Zmocnìn pa-
pežem kázal od r. 687 spolu s jáhnem
Totnanem a knìzem Kolonátem ve
Würzburgu. Jméno Kilián … dostal asi
až pøi svém pùsobení ve Würzburgu. 

Kilián obrátil podle legendy vévodu
Gozberta a celou jeho rodinu. Gozbert
se na biskupovu výzvu r. 689 odlouèil
od Gailany, ženy svého bratra, s níž žil.
Žena zuøící vztekem dala pak Kiliána
i s Kolonátem a Totnanem zabít najatým
vrahem. Tìla muèedníkù byla prý za-
kopána s posvátným náèiním a evange-
liáøem… 

Burkhard, würzburský biskup od
r. 741 do 745 vyzvedl Kiliánovy ostatky
8. èervence 752. Odtud pochází Kiliá-
novo uctívání 8. èervence… 

Také oba Kilánovi druzi, Totnan a Ko-
lonát, se pøipomínají 8. VII. Hlavy obou
muèedníkù se uchovávají rovnìž ve
würzburském dómì.

Úcta a tradice: V pamìtní Kiliánùv
den (Kiliánova slavnost) se koná každo-
roènì stále ještì velká pou• do würbur-
ského Nového chrámu. Kilián, který se
považuje èasto mylnì za patrona vina-
øù, požívá velké úcty nejen ve Frankách,
ale i v biskupství Paderborn a v Horním
Rakousku…

Znázoròování: Kilián je znázoròován
s berlou a knihou nebo s berlou a me-
èem. Èasto ho vidíme spolu s Koloná-
tem a Totnanem. Na pozdìjších vyobra-
zeních má Kilián èasto palmu a tonzuru.
Rùzná znázornìní jsou v dómském po-
kladu v Paderbornu. Na tzv. Kyriakovì
korouhvi, nejstarším ještì dochovaném
nìmeckém polním odznaku (1266) je
vidìt s meèem a berlou (Mohansko-
-francké muzeum Würzburg). 

(V. Schauber, H. M. Schindler:
Rok se svatými, Karmelitánské

nakladatelství Kostelní Vydøí 1994)

POU• KE SVATÉMU KILIÁNOVI

Nekopejte do zavøených dveøí

Když pøijdu do knihkupectví, trnu hrùzou,
jak dlouho ještì vydrží pøibírat nové
a nové tituly, které ve velké vìtšinì vùbec
nejsou prodejné. Tuším brzké finanèní
problémy katolických vydavatelù a vy-
prodávání knih hluboce pod cenou. Dnes
je ve výbìru titulù na místì mimoøádná
opatrnost a maximální znalost potøeb
a velikosti trhu. U nás v kostele nezùs-
tala nikdy ležet ani jedna kniha s výjim-
kou Písma, které musí být k dispozici
každý den pro kohokoliv, kdo pøijde. Ve-
lice smutný byl napø. konec Vyšehradu
(novì pokraèuje od zaèátku tohoto roku
– poznámka redakce Salve), který tak
dlouho držel prapor køes•anské knihy
v období totality, a teï prodává knihy po
pár korunách, aby se jich zbavil. Snad
jsou tyto problémy zapøíèinìny i množ-
stvím køes•anských nakladatelù u nás.

Osobnì si myslím, že velká vìtšina z nich
v nejbližší dobì zkrachuje.

Jako pøíklad dobré trefy by mohla
posloužit kniha Mezi èlovìkem a Bo-
hem od francouzského spisovatele
M. Quista, kterou jste na konci šede-
sátých let pøipravil k tisku a která si
i dnes nemùže na nezájem ètenáøù
stìžovat.

Tato kniha udìlala obrovský kus prá-
ce a dodnes na ni v dopisech a rozho-
vorech lidé živì reagují a dìkují za ni.
Je jistì tolik krásných knih, které by
dokázaly zaujmout, ale my je bohužel
nevidíme. A to si v naší situaci nemù-
žeme dovolit. Stojíme u zavøených dveøí
a kopeme do nich, ale nevidíme, které
další nám Hospodin otevøel.

SALVE, èasopis dominikánské rodiny,
III/1993, èíslo 2

(Dokonèení ze str. 7)
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POŽEHNÁNÍ KOMUNITNÍHO CENTRA MATKY TEREZY v Praze na Jižním Mìstì se poslední kvìtnovou sobotu zúèast-
nili knìží III. pražského vikariátu v èele s vikáøem Bedøichem Vymìtalíkem. Pøítomen byl též lhotecký farní vikáø Kamil
Vrzal. Slavnostní mši svaté s posvìcením oltáøe pøedsedal arcibiskup kardinál Miloslav Vlk.

Snímek Miroslav Martinovský

Nové kostely se u nás tak èasto ne-
stavìjí. Snad ještì na Moravì, ale
v Èechách nebo konkrétnì v Praze?
Vèetnì dvou komunitních center, což
jsou stavby víceúèelové, byly po pøe-
vratu postaveny zatím jen tøi. A nì-
kolik málo chrámù vèetnì našeho
rozšíøeno. Proto požehnání Komu-
nitního centra Matky Terezy (KCMT)
v Praze 11 na Jižním Mìstì bylo
i pro nás, kdo jsme se tam na koneè-
nou metra C vypravili ze lhotecké
farnosti, velkým zážitkem.

O KCMT jsme již i v našem far-
ním Vìstníku psali (3/2007), ale to
se musí vidìt. Nejen zvenku, ale též
zevnitø. 

Na Lhotce nikdy nemùžeme být
dost vdìèní tìm, kdo nás pøedešli ve
znamení víry a pøed sedmdesáti lety
tu prozíravì postavili celkem jedno-
duchý kostel Panny Marie Královny
míru. Aniž by tušili, jak velká sídlištì
jednou kolem vyrostou. 

Ale zatímco na Lhotce si farní
rada musí lámat hlavu, jak za èím
dál èastìjších dusných dnù, nejen

letních, pøi bohoslužbách vìtrat kos-
tel, aby nìkteøí lidé pøi mši málem
neomdlévali, na Jižním Mìstì koste-
lem rozšíøeným o víceúèelový sál
mezi vchodem do Komunitního cen-
tra a širokými prosklenými dveømi na
terasu pøíjemnì povívá vánek. A co
starosti lhotecké farní rady, jak zlep-
šit podmínky pro pastoraci? I když
mše svatá je nenahraditelný zdroj
naší duchovnosti, souèasné živé far-
nosti už jenom kostel nestaèí. A co
problémy s tím, kde, jak a hlavnì za
co ubytovat faráøe, aby mu celou noc
pod okny nedrnèely obrovské tiráky
nebo kloubové autobusy a on se mo-
hl v klidu vyspat. Ještì že zatím tu
máme knìze pomìrnì mladé. Ale co,
až zestárnou a budou mít špatné
spaní? Anebo je vystøídá nìkdo star-
ší, ne zcela zdravý… S tím vším si
na Jižním Mìstì chodovská farnost,
k níž KCMT patøí, nemusí dìlat sta-
rosti. I když k velkému zármutku
architektky projekt Komunitního cen-
tra musel být z finanèních dùvodù
ponìkud omezen.

Ale vra•me se k májové slav-
nosti, kterou bylo letos Komunitní
centrum Matky Terezy otevøeno:
Svaté pøijímání se pøi zahajovací
bohoslužbì podávalo nejen u oltá-
øe, ale také u východù z víceúèelo-
vého sálu a na terase situované
smìrem k budoucímu sídlištnímu
centrálnímu parku, zatím stále ještì
„zkultivovanému“ jenom nìkolika
víceménì náletovými døevinami. Na
terasu jsme to s manželkou mìli
z místa, kde jsme uvnitø sedìli, nej-
blíž. S Nejsvìtìjší svátostí v ruce
tam stál – páter Bedøich Vymìtalík.
Za jeho zády byla tzv. modrá škola
a bloky panelákù. Ze zazelenìného
vršku z kdysi navezené hlíny opo-
dál za zády pøijímajících nìkolik
zvìdavcù sledovalo, co se dìje. Ve
chvíli, kdy mi otec Bedøich kladl do
dlanì snìhobílou hostii, jsem si
s vdìèností, radostí a dojetím uvì-
domil, že i na Jižním Mìstì na síd-
lištì pøišel Kristus. 

JIØÍ SÙVA

KRISTUS PØIŠEL NA SÍDLIŠTÌ
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Tak jako v pøedchozích letech probìhla v polo-
vinì èervna spoleèná akce farnosti a Církevní
mateøské školy Studánka. Program, který spo-
leènì s øeditelkou školky Ivou Valtrovou zahájil
P. Bedøich Vymìtalík, zahrnoval soutìže pro dìti,
nafukovací skákací žirafu, nácvik židovských
tancù pro dospìlé i dìti, kouzelnické pøedsta-
vení a losování tomboly. Nezbytnou souèástí
bylo pøipravené obèerstvení (napeèené dobroty,
nápoje…), v závìru se na ohni opékaly buøty.
Veèer byl zakonèen lidovým zpìvem písní za do-
provodu kytary. Zvláštní podìkování patøí tìm,
kteøí zajistili transport žirafy a skládacích stolkù
a lavic a dále tìm, kdo vedli dìti pøi jednotlivých
soutìžích. 

MARUŠKA ŠÁRKOVÁ

ZAHRADNÍ SLAVNOST VE STUDÁNCE

Na konci koncertní sezony nabí-
dlo pražské Rudolfinum své pó-
dium nejmladší hudební gene-
raci. Podle tradice se na konci
èervna pøedstavili veøejnosti lau -
reáti letošního 41. roèníku me-
zinárodní rozhlasové soutìže
mladých hudebníkù Concerti-
no Praga. Nositelem první ceny
v oboru violoncella se stal náš
farník, devatenáctiletý violoncel-
lista Petr Špaèek, jak už o tom
víme z Vìstníku èíslo 3/2007.

Violoncellu se vìnuje od šesti let
a úèinkoval už na mnoha význam-
ných koncertech doma i v zahranièí
– také se svým bratrem Josefem
a klavíristou Lukášem Vondráèkem.
V roce 2006 absolvoval konkurz do
European Union Youth Orchestra,
s nímž pod taktovkou Vladimíra
Ashkenazyho procestoval celou
Evropu. Jako komorní hráè je èle-
nem smyècového Starling kvarteta
a Prague Cello Quartet. Dnes stu-
duje u prof. Vladana Koèího na
Pražské konzervatoøi.  

Concertino Praga je zvláštní soutìž.
Mladí hudebníci z celého svìta zasí-
lají své nahrávky uskuteènìné v do-
mácích rozhlasech nejprve do národ-
ního a pak do mezinárodního kola.
Posuzuje je porota vìhlasných umìl-
cù a vítìzové se poté pøedstaví na
veøejném koncertu v Rudolfinu. Letos
je doprovázel Symfonický orchestr
èeského rozhlasu za øízení šéfdiri-
genta Vladimíra Válka. V dalším týd-
nu je èekala øada koncertù v Jihoèes-
kém kraji kolem Jindøichova Hradce.

Letošní soutìž byla vyhlášena
pro obory klavír, housle, violoncello

a klasickou kytaru a do mezinárod-
ního kola se dostalo šestatøicet mla-
dých interpretù. Pocházeli ze ètrnác-
ti zemí, mezi jiným i z Tchaj-wanu
a Uzbekistánu. Mezinárodní porota
v èele s houslistou Václavem Hu-
deèkem a dalšími èleny, mimo jiné
houslistkou Shizukou Ishikawou,
britským pianistou Leonidem Gorok-
hovem a kytaristou Štìpánem Rakem,
mìla pøi poslechu takového množ-
ství hudby nároènou práci, ale potì-
šila se nevídanou úrovní interpretù
na startu života. Laureáty se stali:
z Ruska houslista Sergej Pospelov
a pianista Alexey Sychev, z Nìmec-
ka pianistka Anna Buchberger a ky-
taristka Judith Bunk, z Chorvatska
violoncellistka Petra Kušan, a z Èech

houslistka Barbora Valeèková a vio-
loncellista Petr Špaèek.

Za jedenaètyøicet let trvání této
soutìže prošlo jejím sítem 929 lau-
reátù a hodnotilo je na 500 porotcù
z 64 zemí. Taková je statistika. Vý-
kony vítìzù se ale záhy dostaly pro-
støednictvím rozhlasù do éteru k de-
sítkám tisícù posluchaèù a vìtšina
z nich dodnes pøináší radost z hud-
by v rozhlasech, televizích, na svì-
tových pódiích a hudebních nosi-
èích. Proto se budeme tìšit, že také
Petr Špaèek nezùstane u tohoto
vítìzství, ale že o nìm mnohokrát
uslyšíme a souèasnì ho budeme
bezpoètukrát slýchat na domácích
i svìtových pódiích.

(kl)

PETR ŠPAÈEK VÍTÌZEM CONCERTINA

l 32 KØTÙbylo v našem kostele udìleno od
ledna do èervence. Kromì novokøtìncù, které
jsme jmenovali v letošních Vìstnících èíslo 3
(Noví køes•ané) a 4 (Májová s Pražskou le-
gendou a Pøi desáté mši svaté) byli u Panny
Marie Královny míru dále pokøtìni Miroslav
Martin, Eliška Hrubá, Sára Tirdová, Mikel
Gaga, Anna Nìmcová, Ella Kurínová, Klaudie
Gessnerová, Amálie Pítrová, Milan Kynèl
a Matyáš Walter.

l JAKO VIKÁØse Bedøich Vymìtalík zúèast-
nil pøedání dvou pražských far: ve Vršovicích,
kde P. Pavla Kuneše odcházejícího do dùchodu
vystøídal P. Stanislaw Góra, a v Kolodìjích,
kde jako duchovní nastoupil bývalý sekretáø
kardinála Miloslava Vlka Jan Kotas, Th. Lic.
S. S. L. (Sacrae Scripturae Licentiatus =
licenciát Svatých písem – poznámka
redakce). Dosud byly Kolodìje spravovány
P. Krzystofem Lachem z Úval.

l PRVNÍ FARNÍ AKADEMIEpo prázdninách
se bude konat v kostele v nedìli 7. øíjna
v 16.30 hod. PhDr. ThLic. R. Mezulánik pro-
mluví na téma Život pod vlivem médií.

l NA SVÌTÌ ŽIJEšest miliard lidí. Vyznava-
èù islámu tedy nemùže být jedenáct miliard,
jak jsme tvrdili v minulém èísle. Na chybu
nás upozornila pilná ètenáøka Vìstníku paní
Olga Hlinková, která, aè je evangelièka, ráda
chodí do našeho kostela. Muslimové podle
souèasné geografické literatury – Reader´s
Digest Výbìr Atlas svìta (2006) – tvoøí 19,6 %
obyvatelstva zemì. Pro zajímavost: køes•anù
je 32,79 % a konkrétnì katolíkù 17,33 %.
Pan profesor Luboš Kropáèek v pøednášce
pøi Farní akademii uvedl, jak správnì napsal
autor referátu, že muslimù je na svìtì asi
jedna a ètvrt miliardy. 

(red)

K R Á T C E
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V sobotu 23. èervna za ranního
kuropìní (od lhoteckého kostela
jsme odjíždìli již asi v 5.30 hod.,
což není pro odjezdy našich zá-
jezdù právì obvyklý èas) jsme se
vydali na další poutní zájezd –
tentokrát až na Moravu na Hanou.

NA CESTU nám po pøedcházejících
deštivých dnech vysvitlo sluníèko,
které nás pak dále provázelo celý
den. Po ètyøech hodinách jízdy s krát-
kou nezbytnou zastávkou (cesta
k cíli byla skoro 300 km dlouhá) se
pøed námi objevil krásný poutní
chrám v Dubu nad Moravou. S nad-
šením jsme si øíkali, jak brzy jsme
u prvního cíle, ale naše cesta ne-
byla tak jednoduchá. Na Moravì den
pøed tím zuøily velké bouøe a pøíva-
lové deštì zanesly silnice blátem.
S autobusem jsme tedy museli kliè-
kovat rùznými obcemi, než jsme
k tomuto chrámu dojeli. Náhle pøed
námi v rovinaté krajinì Hané ale vy-
rostl v celé své kráse, oslavující svou
monumentálností Pána a Matku
Boží, k jejíž poctì byl postaven.

V Dubu nás uvítal „jen“ kustod,
protože duchovní správce farnosti
byl na jáhenském svìcení v Olo-
mouci. Po soustøedìní ducha i tìla,
nutném po dlouhé cestì, jsme spo-
leènì ve velebných prostorách to-
hoto chrámu slavili mši svatou, kte-
rou sloužil P. Bedøich Vymìtalík.
Samozøejmì, že – jak jinak, když
jsme byli na mariánském poutním

místì – jsme si tam za doprovodu
varhan zazpívali mariánské písnì
vèetnì lhotecké hymny Královno
míru na závìr. Po mši se nám do-
stalo zasvìceného výkladu o dìji-
nách stavby kostela i o farnosti.

Chrám v Dubu nad Moravou je
zasvìcen Oèiš•ování Panny Marie.
Byl postaven v letech 1734–56 po-
dle plánù architekta Pavla Malnov-
ského. Je to jednolodní stavba
s dvojvìžím v prùèelí. Kostel je
dlouhý 60 metrù, široký 16 m, výška
chrámové lodi èiní 24 m a výška vì-
ží 59 m. Jejich nynìjší podoba je až
z roku 1782, kdy byly obnoveny po
požáru. Loï kostela pùsobí jako
dvoupatrová. Po celém obvodì chrá-
mu je 36 segmentovì zakonèených

POUTNÍ ZÁJEZD NA MORAVU

Nahoøe: Milostný obraz Panny Marie
Dubské je na vrcholu oltáøe v Dubu nad
Moravou ve støíbrné svatozáøi. – Vlevo:
Dubský chrám Oèiš•ování Panny Marie.
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oken. Pøi kostele po levé stranì sto-
jí tzv. mariánská rezidence, mohut-
ná tøípodlažní budova, která byla
postupnì již od r. 1731 stavìna jako
bydlení pro knìze. Celý komplex je
s architektonickou citlivostí zasa-
zen do okolní krajiny tak, že tvoøí
významnou dominantu viditelnou
z mnoha stran. 

O historii kostela a jeho vnitøním
vybavení by se dalo napsat ještì
mnoho, ale my jsme mìli zájem po-
klonit se hlavnì milostnému obrazu
Panny Marie Dubské. Ten je na vrcho-
lu hlavního oltáøe ve støíbrné svato-
záøi. Jedná se o nevelký døevoryt,
vytvoøený kolem roku 1725 nezná-
mým lidovým umìlcem, kde je za-
chycena tzv. èerná neboli byzantská
Madona s žehnajícím dì•átkem a že-
zlem. Tento obraz, k nìmuž se váže
øada zázraèných uzdravení, dal pod-
nìt k hojným návštìvám poutníkù,
jež pak založily slávu zdejšího pos-
vátného místa a daly podnìt ke stav-
bì souèasného kostela.

Z mnoha zajímavostí interiéru
(kazatelna z roku 1759, rokoková
køtitelnice z r. 1764 s baldachýnem,
osm boèních oltáøù) stojí za zmínku
nádherné barokní varhany z r. 1766,
jejichž stavitelem byl brnìnský var-
hanáø Jan Vejmola. Varhany jsou
dvoumanuálové, mají 28 rejstøíkù
a patøí k nìkolika málo zachovaným
pùvodním barokním nástrojùm na
Moravì. Který umìlec vyøezal a vy-
zdobil krásný prospekt varhan, není
však známo.

Po prohlídce chrámu následo-
vala exkurze po objektu farního
domu, který byl v nedávných letech
generálnì zrekonstruován a 29. èer -

vence 2006 slavnostnì znovu vy-
svìcen.

Pøed vchodem do domu je v chod-
níkové dlažbì umístìna pamìtní des -
ka z leštìné žuly P. Cyrilu Vrbíkovi,
poslednímu proboštovi v Dubu n. M.,
který byl na tomto místì 21. øíjna
2002 zákeønì zavraždìn. Na jeho po -
èest nese farní dùm název Poutní
dùm Cyrilka.

V tøípodlažním objektu jsou nyní
krásné prostory jak pro duchovní-
ho správce a farní spoleèenství, tak
pokoje vèetnì nového vybavení pro
poutníky. Ti se tam mohou zdržet
i nìkolik dnù, nebo• mají k dispozici
veškeré sociální zázemí. Dokonce
zde byl zachován a do pùvodní
podoby nádhernì zrekonstruován
tzv. arcibiskupský pokoj, kde pøi ná-
vštìvì Dubu nad Moravou pøespá-
vali olomouètí biskupové èi arcibis-
kupové. 

Všichni jsme mìli možnost nahléd-
nout do všech místností a zákoutí
tohoto rozlehlého objektu vèetnì
obrovských klenutých kamenných
sklepù. Kdo mìl zájem, mohl se po-
dívat i do krypty, která byla v roce
1840 zbudována pod knìžištìm
a kde jsou pohøbeny významné
osobnosti a uloženy pozùstatky
zdejších knìží pøenesené sem po
zrušení starého høbitova. 

Zatímco jsme si prohlíželi areál,
zdejší farníci nám ve spoleèenské
místnosti pøipravili malé pohoštìní,
jež nám všem pøišlo vhod. Nejvìt-
ším „hitem“ tohoto posezení byla
nabídka svatodubských oplatek, po-
dobných oplatkám lázeòským, ale
v krásném obalu s vyobrazením
dubského chrámu.

Ještì pøed naším odjezdem z Dubu
se staèil vrátit zdejší duchovní
správce P. Jan Kornek, který se
s námi za svou farnost vøele rozlou-
èil, i když to bylo už jen v autobuse.

A NAŠE CESTA pokraèovala do ne-
daleké Kromìøíže. Mìstu se pro
množství kostelù, církevních škol
a hlavní památky, kterou je arcibis-
kupský zámek se svými zahradami,
øíká Moravský Vatikán. V Kromìøíži
jsme mìli asi dvouhodinové volno,
které každý mohl využít podle své-
ho. Nìkteøí šli na zámek, nìkdo vy-
stoupal alespoò na vìž a rozhlédl
se po mìstì. Jiní navštívili zahrady
Podzámeckou èi Kvìtnou nebo
hlavní chrámy mìsta, které jsou tøi:
mariánský, sv. Moøice a sv. Jana
Køtitele. Dokonce byla možnost
podívat se na hlavním námìstí na
nìkolik desítek vystavených sta-
rých amerických limuzín. Vìtšina
byla tak peèlivì udržovaná, že ob-
div automobilových fanouškù byl
neskrývaný.

Nás ale èekalo také pøekvapení,
a to návštìva arcibiskupských skle-
pù, které se nacházejí pod zámkem,
vèetnì ochutnávky vín zdejší prove-
nience. Protože zájem návštìvníkù
Kromìøíže je o takovou živou pa-
mátku znaèný, mìli jsme díky naší
prozíravé paní vedoucí zajištìnou
prohlídku již pøedem na 15. hodinu.
Úèast z naší strany byla stopro-
centní. Nejprve jsme dostali odbor-
ný výklad, jak víno zraje, stáèí se
atd., a vidìli jsme i obrovské sudy,
kde se víno uchovává. Zdejší sklepy
mají nejvìtší funkèní sud na víno
v ÈR o obsahu pøes 19 tisíc hekto-
litrù. Vìtší je jen na mikulovském
zámku, ale již dávno rozeschlý
a nefunkèní.

Pak následovalo to, na co jsme
se tìšili – ochutnávka vín. Ochutnali
jsme ètyøi druhy. Vìtšinou to byla
vína mešní. Pøi ochutnávce jsme si
dokonce zazpívali nìkolik morav-
ských písnièek k vínu. Bohužel ne
všichni znali všechny sloky, ale ale-
spoò pøizvukovali. Omlouvá nás, že
jsme k tomuto úèelu písnì namno-
žené nemìli. Varhaník doprová-
zející zájezd pøiznává, že na tuto
možnost zapomnìl. Komu víno chut-
nalo, mohl si je i koupit, a málokdo
takové možnosti odolal. 

Po prohlídce sklepù zbyl ještì
krátký èas projít se odpoledním
mìstem nebo zahradami. Kdo za-
míøil ke kostelu Jana Køtitele, byl
pøekvapen nezvyklým ruchem pøed
ním. Byl tam mohutný automobilní

Varhany v Dubu n. M. patøí k nìkolika málo zachovaným pùvodním barokním
nástrojùm na Moravì.
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jeøáb, pøed vchodem do kostela
sváteènì odìní hudebníci hráli
barokní skladby a na zemi byly na
slavnostnì kvìtinami s vìnci vy-
zdobených paletách uloženy dva
novì odlité zvony – Svatý Josef
a Sv. Zdislava. Málokdo z nás si
totiž všiml krátkého oznámení v Ka-
tolickém týdeníku, že ten den, kdy
navštívíme Kromìøíž, bude odpole-
dne svìcení nových zvonù pro
zdejší kostel Jana Køtitele. A tak se
i nìkteøí z nás stali svìdky této
slavnosti, kdy olomoucký arcibis-
kup, moravský metropolita a pøed-
seda Èeské biskupské konference
Jan Graubner v pøedveèer svátku
svatého Jana požehnal nové zvony.
Když po posvìcení stoupaly vzhùru
k vìžím, mohli jsme nostalgicky
vzpomenout, jaká to byla sláva na
Lhotce, když se v osmdesátých
letech 20. století žehnaly nové zvo-
ny pro náš kostel.

Závìreènými slavnostními fanfá-
rami na poèest novì posvìcených
zvonù jsme se i my rozlouèili s Kro-
mìøíží a vydali se na cestu domù.
A protože byla dlouhá, pro zkráce-
ní èasu nám pater zase pøedèítal
humoristické historky z Ostravska.
Jako vždy, opìt patøí podìkování
za výbìr zajímavých míst a péèi
o nás úèastníky zájezdu organizáto-
rùm otci Bedøichovi a Mgr. Hanì
Stehlíkové. 

A NA ZÁVÌR jedna zajímavost. Ne-
vím, kdo z nás úèastníkù zájezdu to
vìdìl, ale v Dubu nad Moravou se
21. dubna 1871 narodil význaèný
èeský hudební skladatel Vojtìch
Øíhovský. Používal i pseudonym
V. Ø. Dubský. Posledních dva-
cet let života žil v naší farnosti –
zemøel 15. záøí 1950 – a èasto na-
vštìvoval lhotecký kostel, pro
který složil píseò Královno míru.
Tuto píseò jsme v dubském chrámu,
kde byl Øíhovský i pokøtìn, na jeho
poèest, by• nevìdomky, zazpívali.
Rozhodnì ještì nikdy zde žádní
lhoteètí poutníci tuto píseò nezpí-
vali, a kdo ví, zda ji tam ještì nìkdy
sborovì zazpívají. Z toho zpìvu
musel mít skladatel, pokud na nás
z nebeských výšek shlížel, jistì veli-
kou radost.

Protože též dubský chrámový
sbor zpívá skladby Vojtìcha Øíhov-
ského, možná by to byl námìt pro
náš lhotecký sbor – zazpívat nìkte-
rou skladatelovu mši pøímo v chrá-
mu jeho rodného mìsteèka.

Text a snímky
VLADIMÍR TUREK

Nahoøe: V den, kdy letos lhotecký zájezd navštívil též Kromìøíž, žehnal tam olo-
moucký arcibiskup Jan Graubner zvony pro kostel sv. Jana Køtitele. – Dole: Ochut-
návka vín v kromìøížských arcibiskupských sklepech.
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Výuka náboženství probíhá od øíjna do konce kvìtna. Poprvé
se s dìtmi a rodièi v tomto školním roce sejdeme ve  støe-
du 26. záøí v 16 hodin v kostele. Dìti budou rozdìleny do
skupinek podle vìku. Výuka bude každou støedu od 15.30 do
16.15 hod. pro první skupiny a od 16.30 do 17.15 pro druhé.
Pro dìti, které nebudou moci ve støedu, mùže být výuka ve
ètvrtek odpoledne ve stejných èasech. 

Výuka probíhá pro tyto vìkové kategorie: 
l Pøedškolní dìti od vìku od ètyø let formou hry.
l 1. tøída: s dìtmi se uèíme poznávat dobro a zlo ve Sta-

rém zákonì a Boží lásku, která nás nikdy neopouští.  
l 2. tøída: uèíme dìti chápat význam vytváøení spoleèen-

ství s ostatními lidmi v Boží lásce. 
l 3. tøída: dìti se seznamují s jednotlivými èástmi mše

svaté a s Desaterem. 
l 4.–5. tøída: hledáme spoleènì Boží království v Bibli

a kolem nás. 
l Starší dìti se scházejí ve skupinì mladší -náctiletí,

tj. 11–14 let, a starší -náctiletí od 15 do 19 let.
Pøíprava na první svaté pøijímání bude probíhat od dru-

hého pololetí školního roku.
Pøihlášky na výuku náboženství budou k dispozici ve sto-

janu na tiskoviny. 
MARIE ŠÁRKOVÁ

Je to neuvìøi-
telné, jak nám ty
prázdniny rychle
utekly. Jako voda
v potoce, jako
chundelaté ob-
láèky na obloze.
Doufám, že máte

odøená kolínka jenom minimálnì, že jste potkaly žábu
v lese, poøádnì si zaplavaly a taky prožili poøádná dobro-
družství. Teda my, kostelní svíce jsme si užily, ale po-
øádnì. Dokonce jsme mìly tajný výlet, a to mi, dìti , vìøte,
jsem se bál i já Kristián.

Vše to zaèalo v sobotu veèer. Každý z nás dostal
úplnì tajemnou mapu, se samými znaèkami a obrázky.
Mìl jsem z ní pochopit, kam mám jít a co tam budu
dìlat. Bylo to tìžké až hrùza. Vùbec jsem tìm znaèk ám
nerozumìl, byly celé klikaté a barevné a propletené  do
sebe. Celý veèer jsem se moøil a koulel oèima, ale na
nic jsem nemohl pøijít. Nakonec jsem se rozhodl, popadl
mapu a utíkal za svým kamarádem, kostelní svící Mod-
ráskem z kostelíèka z Modøan. Ten byl také celý upach-
tìný, a poøád jsme nevìdìli, co je v té mapì napsán o
a kam pùjdeme. Celí neš•astní jsme bìželi za svícemi
z Michle, Podolí, Braníka, a stále nic. To už nás byl po-
øádný chumel. Rozhodli jsme se, že pùjdeme poprosit
naši nejstarší svíci Voskovici, která odpoèívá na oltáøi ve
starém klášteøe na Strahovì.

Tak, hoši, vás vítám, povídá svíce Voskovice, už na
vás èekám s poøádným táborákem a buøty na opékání. 

Jak to? byli jsme všichni udivení a nic jsme nechá-
pali. Vždy• jsme nenašli cestu na mapì a nerozeznal i
jsme znaèky. 

Ale našli jste cestu, povídá svíce Voskovice. Našli
jste cestu jeden k druhému. Pomáhali jste jeden dru-
hému hledat, a nacházeli jste na cestì své pøátele. To
nevadí, že jste nerozumìli znaèkám na mapì, to není
dùležité, rozumìli jste znaèkám ve vašem srdci a po -
chopili jste, že když jste nejistí a bezbraní, jsou tady ka-
marádi a pøátelé, kteøí vás nenechají opuštìné. 

No teda to bylo pøekvápko jako hrom, to Vám, dìti,
povídám, ale ty buøty chutnaly jedna báseò, ještì teï se
olizuji.

Tak Vám, dìti, do nového školního roku pøeju hodnì
odvahy a poøádných dobrodružství. A když si nebude-
te s nìèím vìdìt rady? Nevadí, utíkejte za maminkou,
tatínkem, babièkou nebo dìdou,
kamarády v kostele i ve škole.
A nebojte se, poøád máte okolo
sebe nìkoho, kdo Vám pomùže
a ukáže cestu, jak dál.

Zase se budeme potkávat na
stránkách Vìstníku celý školní
rok. Budeme mít pohádky veselé
i strašidelné a soutìže lehké, ale
nìkdy i poøádnì tìžké, a zase se
tìším na Vaše obrázky. Jejda to
se tìším. A co Vy?

Zdraví Vás Váš 
KRISTIÁN  

Rubriku pro dìti pøipravila
Hana Stehlíková

Všichni nebeští ptáci, velebte Pána,
všechna zvíøata, divoká i krotká, velebte Pána(Daniel 3,80–81)

Bohoslužba slova a 

POŽEHNÁNÍ ZVÍØAT 
u pøíležitosti svátku sv. Františka z Assisi 

Sobota 6. øíjna v 10.00 hod. pøed kostelem 
Panny Marie Královny míru na Lhotce

Jste srdeènì zváni i se svými zvíøecími kamarády

NÁBOŽENSTVÍ
ve školním roce 2007–08
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CESTA KOLEM SVÌTA
ZA OSMDESÁT DNÍ

NAŠE LETNÍ LHOTECKÁ CHALOUPKA 2007
zaèala. V nedìli 29. 7. jsme po mši svaté v 10 h., odjeli
vlakem do jižních Èech, konkrétnì do Horní Cerekve
u Jindøichova Hradce. Bydlíme na hezké faøe u velkého
rybníka a hodného pana faráøe, který nás srdeènì pøiví-
tal slovy: „Chovejte se tady jako doma, alespoò poznám,
jak to u vás vypadá.“ A my jsme ho samozøejmì poslech-
li. Chaloupky se nás úèastní 25 dìtí ve vìku od 7 d o 15 let
a devìt starších kamarádù vèetnì P. Kamila. Èekají nás
dva spoleèné týdny prázdnin, v nichž prožijeme mnoho
zajímavého a dobrodružného (co konkrétnì, to se od nás
dozvíte v dalším èísle Vìstníku). Nyní vám mùžeme j en
prozradit, že se vydáváme na cestu kolem svìta. Prá vì
pøed chvílí jsme v Londýnì nasedli na vlak a zanedlouho
vyplouváme lodí do Suezu pøes Mont Cenis a Brindisi.
Prùvodcem nám je Jules Verne, podle jehož scénáøe se
budeme na našich cestách øídit. Držte nám proto oba
palce, abychom se v poøádku za osmdesát dní vrátili,
a tak vyhráli sázku, že to zvládneme.

NÌCO MÁLO Z VRÁSEK RODIÈÙ PØI
VYPRAVOVÁNÍ DÌTÍ NA CHALOUPKU.
Nepodaøilo se mi pøesvìdèit naší puber•aèku, aby res-
pektovala Vaše pøání nebrat si mobil. Její argument je:
„Co není zakázáno, je povoleno, mají smùlu, když nám
to nezatrhnou.“ Oni si musejí všechno vyzkoušet. Ne-
vím, na co jí ten mobil bude. Kdyby s ním otravovala,
zabavte ho, my se zlobit nebudeme. Máme stálou do-
hodu, že nás prozvoní, když si chce s námi popovídat.
My sami ji nevoláme. Když nebude volat, tak si øeknu,
že je mobil buï u Vás, nebo jej ztratila. Ty její t elefonáty
z chaloupek vypadají takto: „Ahoj, jak se máte?“ zeptám
se, co taky jiného. Ona na to: „Cooo, mami, já tì nesly-
ším, je tady velkej øev.“ „Tak jdi nìkam na chodbu,“ øvu,
aby slyšela. „Už jsem na chodbì, ale stejnì tì nesly-
ším.“ „Nic jsem neøíkala, mluv ty, poslouchám.“ „Ale já
tì fakt neslyším…“ Chvíli na sebe øveme, pak to polo-
žíme.

Informace, které jsem z takového telefonátu vytìžil a:
Je tam hodnì dìtí, jako loni. Øvou jako loni. Asi t o bu-
de tím, že jim ještì nenarazili roubík do úst a nep øipou-
tali je ke stolu :- ). Mají se dobøe. Dospìlí jsou na nì
hodní, ale asi z toho budou unavení. Také jsem jezdila
jako vedoucí. 

Budeme na Vás myslet v modlitbách.

-chal-

Letní chaloupka 29. 7. – 11. 8. 2007

TATO STRÁNKA byla pøi uzávìrce 5. èísla Vìstníku pøi-
pravena a na poèítaèi zpracována pøímo v Horní Cerekvi



VÌSTNÍK, køes•anský obèasník. Vydává Øímskokatolická farnost pøi kostele
Panny Marie Královny míru v Praze 4. 
Redakèní uzávìrka pøíštího èísla (listopadového) bude v nedìli 7. øíjna. Pøíspìvky
lze odevzdat napsané nebo na disketì – také v tomto  pøípadì pokud možno rov-
nìž vytištìné – v sakristii nebo poslat na e-mailov ou adresu suva.jiri@seznam.cz
s uvedením kontaktu (jméno, telefon nebo adresa).
Náklady na vytištìní jednoho výtisku tohoto èísla è inily 15 Kè.

KOSTEL PANNY MARIE
KRÁLOVNY MÍRU
ADRESA
Øímskokatolická farnost u kostela Panny Marie Královny míru
Ve Lhotce 36, 142 00 Praha 4-Lhotka
Telefon: 241 490 910, 241 490 913
E-mail: lhotecka.farnost@seznam.cz
Internet: http://lhotecka.farnost.cz
Bankovní spojení: èíslo úètu 74 326 329, kód banky 0800
(Èeská spoøitelna); ve zprávì pro pøíjemce prosíme vždy
uvádìt úèel daru, napø. provozní potøeby nebo rekonstrukce
oken apod., jako pøíjemce staèí uvést Královna míru

DUCHOVNÍ
Faráø P. Bedøich Vymìtalík, farní vikáø P. Kamil Vrzal.
Jáhen František Martinek

PRAVIDELNÝ POØAD BOHOSLUŽEB
Nedìle 8.00 10.00 18.30
Pondìlí 8.00
Úterý 18.30
Støeda 8.00
Ètvrtek 8.00
Pátek 15.00 18.30
Sobota 16.00
Mše upravená pro dìti kromì prázdnin první nedìli v mìsíci
v 10 hod.
Mše svatá s doprovodem beatové kapely poslední nedìli
v mìsíci v 18.30 hod.
Zmìny èasù bohoslužeb podle ohlášení, zejména v kvìtnu
(májové pobožnosti) a v období hlavních církevních svátkù.

VÝSTAV NEJSVÌTÌJŠÍ SVÁTOSTI OLTÁØNÍ
Každé úterý od 17.00 do 17.30 s výjimkou èervence a srpna
a první pátek v mìsíci pøi mši svaté v 15 a v 18.30 hod.

UDÍLENÍ SVÁTOSTÍ
Svátost køtu se zpravidla udìluje v sobotu odpoledne
a v nedìli dopoledne, na pøání kterýkoliv jiný den. Je tøeba se
vèas pøihlásit.
Svátost oltáøní pøi mši svaté dvakrát dennì, na požádání i jindy.
Svátost pokání a smíøení (zpovìï) lze pøijmout pøed každou
mší, na požádání kdykoliv.
Svátost pomazání nemocných spolu s pokáním a pøijetím
Tìla Pánì je tøeba ohlásit v sakristii, ve spìšném pøípadì
telefonicky. To platí i o Fakultní Thomayerovì nemo cnici v Krèi,
Domovì dùchodcù v Sulické ulici a Sociálnì ošetøovatelském
centru v Zárubovì ulici.
Svátost manželství je tøeba domluvit tøi mìsíce pøedem.

DALŠÍ AKTIVITY V KOSTELE
Následující akce se konají, pokud není uvedeno jinak, od záøí
do èervna.
Vyuèování náboženství od øíjna do kvìtna ve støedu od 15.30
do 17.15 hod., ve ètvrtek od 15.15 do 17 hod. ve skupinách
podle vìku dìtí.
Setkání -náctiletých v pátek v 19.15 hod.
„Spolèo“ pro mladé v nedìli v 19.15 hod.
Setkání maminek s dìtmi v úterý v 9 hod. jednou za dva týdny.
Èaj pro seniory a všechny, kdo nechtìjí být sami, každé
druhé úterý v mìsíci od 15 hod. v sále sv. Václava.
Možnost setkání se skupinou pro pomoc potøebným
vždy první pátek v mìsíci v 15.45 hod. v sále sv. V áclava.
Telefon: 222 963 854.
Chrámový sbor má zkoušku v úterý od 20 do 22 hod.
Farní knihovna v úterý od 17 do 18.30 hod.

FAKULTNÍ THOMAYEROVA
NEMOCNICE V KRÈI
Každou støedu v 16 hod. mše svatá støídavì s bohoslužbou
slova v nemocnièní kapli sv. Václava.

DOMOV DÙCHODCÙ V SULICKÉ ULICI
Ve ètvrtek v lichém kalendáøním týdnu mše svatá v 15 hod.

SOCIÁLNÌ OŠETØOVATELSKÉ
CENTRUM V ZÁRUBOVÌ UL.
Mše svatá první pondìlí v mìsíci v 9.30 hod. 
Aktualizované údaje ve Farním pøíruèníku nebo na internetu.

o nás staral. Nejen všechno dobøe organizoval, ale po skonèení
práce nám uvaøil výborný obìd. 

Odpoledne jsme již užívali zasloužený odpoèinek, a tak zmo-
bilizovali síly na hezký výlet do Žihelského lesa. Veèer, po nároè-
ném dni, jsme relaxovali pøi volejbalu, ale pøedevším pøi grilo-
vání, které pro nás P. Marek Winiarski pøipravil. Spát se šlo až
pozdì v noci. 

V nedìli dopoledne jsme se spoleènì s kralovickou f arnos-
tí zúèastnili mše svaté. Je pøíjemné zjištìní, že se již známe,
a mohli jsme si pøed kostelem popovídat. 

Náš pobyt v Kralovicích jsme využili i k návštìvì n edalekého
poutního místa Mariánská Týnice. 

Chci podìkovat všem mládežníkùm, že se nezalekli pr áce
a zúèastnili se brigády v naší partnerské farnosti. Myslím, že
domù si nepøivezli jenom mozoly.

Text a snímky P. KAMIL VRZAL

l V NOCI NA NEDÌLI 5. srpna se neznámí pachatelé vloupali do kostela
Panny Marie Královny míru. Po vylomení møíže a rozbití okna poblíž vcho-
du do farní budovy odcizili televizní monitor a videopøehrávaè ze sálu
sv. Václava. Z pøilehlé sakristie sebrali dva kalichy, monstranci a 500 Kè.
Z objektu na zahradì ukradli jízdní kolo P. Bedøicha Vymìtalíka. Pachatelé
po sobì nezanechali žádné identifikovatelné stopy. V dobì loupeže oba
naši knìží spali ve farní budovì.                                                              (sù)

Nìkteøí chlapci a dìvèata, kteøí se s otcem Kamilem Vrzalem
zúèastnili brigády v Kralovicích a Vysoké Libyni.

Jak jsme pomáhali
kralovické farnosti
(Dokonèení ze str. 1)


